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»ســرای حاج رضا« از بناهای ثبت  شــده  ای است که این 
روزها با کوتاهــی اوقاف و مالکیــن و همچنین ضعف در 
نظارت میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری استان 
قزوین در حال نابودی اســت.به گزارش مهر، کاروانسرای 
تاریخی »حاج رضا« یکی از صدها اثر تاریخی ثبت شده در 
قزوین است که این روزها با تبدیل شدن به محل جمع آوری 
پســماند و ضایعات در آستانه نابودی اســت.این بنا که از 
قدمت تاریخی ارزشمندی برخوردار است دارای طاق نما در 
ایوان ســرا با قوس جناقی و کاشی کاری های زیبا در زمینه 
آجر خودنمایی می کند. این سرا که از شمال به بازارچه وزیر 
متصل می شــود که در گذشته بیشــتر در دست بازرگانان 
تبریزی و قفقازی بود.این سرای تاریخی که روزی زیبا و در 
برهه ای از تاریخ محل زندگی بود امروز در حالی در آستانه 
نابودی قرار گرفته که وضعیت آن در بین مدیران اســتان 
پاس کاری می شود و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری نیز گویا نظارت بر آن را فراموش کرده است.
محمدحسن ســلیمانی در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار 
کرد: قدمت ســرای حاج رضا یا سرای حاجی رضا به دوران 
قاجــار برمی گردد که در این دوره قزوین مرکز دادوســتد 
ایران محســوب می شد.پژوهشــگر تاریخ قزوین بیان کرد: 
سرای حاج رضا بارانداز اصلی و در دوره قاجار بود برخی بر 
این باورند که آنجا کاروانسرا است اما در واقع این بنا سرای 
تجاری اســت.وی افزود: در دوره پیشین سرای حاجی رضا 
محل اســتقرار بازرگانان تبریزی و قفقازی بود که می توان 
گفت این ســرا یکی از ســراهای پررونق در حوزه تجارت 

خارجی قزوین بود.
سلیمانی تصریح کرد: از دهه ۳۰ و پیش از آن در بازه زمانی 
سال ۱۳۲۰ الی ۱۳۲۴ به بعد یعنی بعد از جنگ جهانی دوم 
و اشغال قزوین توسط نیروهای اشغالگر روسی، انگلیسی و 
آمریکایی این کاروانسرا از رونق افتاد و علاوه بر آن بسیاری 
از واحدهای تولیدی ما نیز تعطیل شد که در این میان سهم 

ما از تجارت داخلی و خارجی نیز بســیار کاهش پیدا کرد 
و ازآن پس به انبار تبدیل شــد.وی ادامه داد: در حال حاضر 
ایــن بنای فاخر تاریخی به فضــای نیمه مخروبه ای تبدیل 
شده است که انبار ضایعات است.این کارشناس تأکید کرد: 
البته نه تنها ســرای حاج رضا بلکه کاروانسرای خورشید یا 
سعدالســلطنه در ابتدا خیابان راه آهن و کاروانسرای گلشن 
در خیابان مولوی نیز در همین وضعیت قرار دارند.وی افزود: 
متأسفانه عدم توجه مسئولین و بی توجهی میراث فرهنگی 
و حتی اســتانداری به عنوان مدیریت عالی استان نسبت به 
بناهای تاریخی سبب شده این بناها در چنین شرایطی قرار 

بگیرد.
احســان نورانی معاون میراث فرهنگــی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری اســتان قزوین در 

گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه این بنای تاریخی به 
اداره کل اوقاف و امور خیریه واگذارشده است، معتقد است 
وظیفــه حفظ و نگهداری بنا بر عهده مالک اســت.وی در 
حالی اوقاف را مالک این مجموعه می داند که هیچ اشاره ای 
بــه نقش نظارتی و مســئولیت میــراث فرهنگی در حوزه 
نظارت بر بناهای تاریخی ندارد.حســن تقی پور رئیس اداره 
بهره وری اقتصادی موقوفات و بقاع متبرکه اوقاف اســتان 
قزوین نیز در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه ۶۰ سهم 
از ۷۲ سهم ســرای حاج رضا متعلق به اوقاف است، اظهار 
کرد: به دلیل مشکل اعتبارات این بنا با این مشکلات روبرو 
شــده است.وی ادامه داد: در حال حاضر سرای حاج رضا به 
انبار ضایعات تبدیل شــده که ما نیز از این وضعیت ناراضی 
هستیم و در تلاش هســتیم تا در ماه های آتی با برگزاری 

جلسات در راستا حل مسئله گام برداریم.
اما حجت الاسلام مجیدی مدیرکل اوقاف و امور خیریه نظر 
دیگری دارد. او در گفتگو با مهر با اشاره به تبدیل این سرا 
به انبار ضایعات عنوان کرد: متولی تعیین کاربری ها اوقاف 
نیست و شــهرداری و صنوفی که مجوز بهره برداری از این 
فضا برای تبدیل شدن آن به انبار ضایعات را صادر کرده اند 
باید پاسخگو باشند.وی با بیان اینکه مالکین مستقر نیز خود 
را ملزم به مرمت بنا نمی دانند، ادامه داد: برای الزام مالکان 

نیاز به ورود دادستان و همراهی او داریم.
مدیــرکل اوقاف و امــور خیریه تأکید کرد: ســرقفلی این 
موقوفه در اختیار کاســب اســت و اوقاف رقم بسیار ناچیز 
و در حــد چنــد میلیون تومــان از این کاســبان دریافت 
می کند که پاسخگوی هزینه های نگهداری سرا نیست.وی 
با بیان اینکه کاســبان مســتقر در این سرا منتفعان اصلی 
این بازار هســتند اما دست به جیب نمی شوند، تصریح کرد: 
ایــن افراد در حالی کــه از فضا بهره بــرداری می کنند اما 
خود را در برابر ســرا مســئول ندانســته و مدام توپ را در 
زمین دســتگاه ها می اندازند.حسین عمویی رئیس سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قزوین نیز در گفتگو با خبرنگار 
مهر با طرح موضوعی جالب با بیان اینکه کاســبان مستقر 
در این ســرا مجوزی ندارند عنوان کرد: کاسبان مستقر در 
سرا در ملک اوقاف تصرف عدوانی کرده اند.به نظر می رسد 
این کاروانســرای تاریخی قربانی پاس کاری بین دستگاه ها 
شــده است و در این میان نمی توان نقش نظارتی اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری را نادیده گرفت.
در حالی میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری عملًا 
نظارت را به فراموشــی سپرده به نظر می رسد این استاندار 
اســت که باید برای رفع این سو مدیریت وارد میدان شده 
و اقدام کند.کما اینکه بدون شــک سهل انگاری دستگاه ها 
هزینه ورود مدیران ارشد به میدان برای پیگیری مسائل را 

افزایش خواهد داد.

پروژه های نیمه تمام بهداشت و درمان همدان »سرای حاج رضا«ی قزوین در آستانه نابودی
چشم  انتظار اعتبار

اســتان همدان در دل خود پروژه های نیمه تمام بســیاری در حوزه بهداشت 
و درمان دارد که چشــم انتظار ورود رییس جمهــور به موضوع و تزریق اعتبار 
هســتند.به گزارش مهر، بیمارســتان اکباتان همدان دارای ۶ طبقه با اسکلت 
بتنی و دارای ۲۷۱ تخت با مســاحت زیربنا به متراژ ۲۹ هزار متر مربع است و 
در محل بیمارستان اکباتان قدیم ساخته می شود. اسفندماه ۹۷ بود که نماینده 
مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی در بازدید از بیمارستان اکباتان 
مطرح کرد »بیمارستان اکباتان در سال ۸۷ کلنگ زنی شده و بعد از چند سالی 
توقف از دو سال پیش دوباره فعال است و اگر پیمانکار توان انجام کار را داشته 
باشــد، تا پایان دهه فجر سال آینده بهره برداری شود.« حمیدرضا حاجی بابایی 
با بیان اینکه تاکنون ۶۰ میلیارد تومان در پروژه بیمارستان اکباتان هزینه شده 
اســت، خاطرنشان کرد: به علت تحریم و گرانی های ســال های اخیر این پروژه 
هم اکنون نیازمند ۸۰ میلیارد تومان اســت تا تکمیل شود.بیمارســتان اکباتان 
همدان با توجه به سیاســت های وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، از 
ســال ۱۳۸۸ تخریب و بیمارستان اکباتان جدید در دست ساخت است. روندی 
که همچنان ادامه دارد و تزریق های قطره چکانی موجب شــد که از ســال ۸۷ 
تاکنون یعنی پس از گذشت ۱۴ سال نیمه تمامی را بر پیشانی خود دارد.پروژه 
دیگر در این حوزه، مرکز جامع ســرطان غرب کشور است که که تیرماه ۱۴۰۰ 
توسط استاندار سابق همدان درحالی افتتاح شد که نیمه تمام بود! به نوعی که 
زمستان همان ســال، نماینده مردم همدان از متوقف شدن پروژه مرکز جامع 
ســرطان همدان خبر داد و بنــا بر ادعای یکی از کارکنــان پروژه مرکز جامع 
ســرطان همدان، عملیات اجرایی این پروژه بزرگ با وجود افتتاح فاز نخســت 
آن متوقــف و با همــه کارگران و کارکنان بخش عمرانی و اجرایی آن تســویه 
حساب شده است.چندی پیش نیز صحبت از خروج بنیاد فرشچیان از این پروژه 
عنوان شــد.پروژه های نیمه تمام در حوزه بهداشت و درمان در شهرستان های 
همدان نیز حال و روز خوشــی ندارند؛ بیمارســتان ۱۵۰ تختخوابی شهرستان 
رزن نیازمند اعتبار اســت. شهرســتانی که این روزها با کمبود بهورز، پرستار، 
متخصص در حوزه های رادیولوژی و غیره روبرو و این بیمارستان می تواند زخم 
بر جای مانده بر مردم این شهرســتان و مراجعه مداوم آنها به شهرهای دیگر را 
درمان کند.بیمارستان قائم )عج( شهرســتان تویسرکان نیزاگرچه بعد از چند 
ســال افتتاح شــد؛ اما همچنان با کمبود تجهیزات و متخصصین روبرو است. 
به نوعی که بیماران با هزینه های شــخصی بیمار به بیمارستان های شهرستان 
همدان منتقل می شــوند. این وضعیت در شهرســتان نهاوند نیز وجود دارد، به 
نوعی که برای ویزیت دکتر ارتوپد یا چشــم پزشــک مردم این شهرستان باید 
به دیگر استان ها یا شهرستان ملایر مراجعه کنند.شهرستان درگزین اگرچه دو 
ســال است که به خیل شهرستان های همدان پیوسته اما در حال حاضر چشم 
انتظار یک بیمارســتان است.رئیس جمهور در سی امین سفر استانی خود فردا 
در حالی به همدان ســفر می کند، که تمامی پروژه های بهداشت و درمان نیمه 
تمام روی دست استان مانده و چشم انتظار تزریق اعتبارات هستند. روندی که 
در شــرایط شیوع ویروس کرونا نیز بیش از پیش اهمیت آن در شهرستان های 

این استان احساس شد.  

خشک شدن کامل تالاب هشیلان
رئیس اداره محیط زیســت شهرستان کرمانشــاه از خشک شدن کامل تالاب 
هشیلان و آبرسانی به این تالاب از طریق تانکر خبر داد.محمد حسین فلاحتی 
گفت : تالاب هشــیلان اکنون به طور کامل خشک شده و سراب »سبزعلی« به 
عنوان منبع اصلی تامین آب تالاب دیگر دبی ندارد.به گفته رئیس اداره محیط 
زیســت شهرستان کرمانشــاه با توجه به تهدید جان گونه های جانوری ساکن 
در تالاب به دلیل شرایط خشکســالی، آبرسانی به تالاب از طریق تانکر را آغاز 
کردیم و اکنون روزانه با همکاری ارتش دو تانکر آب وارد تالاب می شود که البته 

درخواست دادیم تعداد تانکر ها بیشتر شود.
رئیس محیط زیســت شهرستان کرمانشــاه از ایجاد حوضچه های مصنوعی در 
تالاب خبر داد و گفت: بنا داریم با پوشــاندن بخش هایی از کف تالاب با نایلون 
حوضچه هــای مصنوعی ایجاد کنیم تا جلوی نفوذ بیشــتر آب به درون زمین 
گرفته شــود و محلی برای زندگی گونه های جانوری باشد.فلاحتی درباره اینکه 
چرا از طریق ســد »گاوشان« آب وارد تالاب نشد خاطرنشان کرد: از یک سو به 
دلیل شرایط خشکسالی سطح آب گاوشان در وضعیت چندان مناسبی نیست 
و از ســوی دیگر اگر آب وارد مســیر شود از سوی کشــاورزان برداشت شده و 
عملا به تالاب نمی رســد. اگرچه آب منطقه ای با اختصاص آب موافقت کرد، اما 
بررسی هایی که انجام دادیم نشان می دهد این کار تاثیری به حال تالاب نخواهد 
داشت.وی عنوان کرد: اکنون تلاش می کنیم از روش های دیگر زندگی گونه های 

جانوری تالاب از جمله لاک پشت ها و ... را حفظ کنیم.

۷۰درصد چشمه های عشایر کهگیلویه و بویراحمد 
خشک شده اند

مدیرکل امور عشــایر اســتان کهگیلویه و بویراحمد از خشک و کم آب شدن 
۷۰ درصد چشــمه های عشایر این اســتان خبر داد.فضل الله آذرفر در گفت و 
گو با خبرنگار ایســنا با بیان اینکه خشکسالی صدمات زیادی به عشایر استان 
زده اســت، گفت: در این راستا اقدامات برای کمک به عشایر از جمله تأمین و 
توزیع نهاده های دامی شــامل ۲۶ هزار تن جو و کنستانتره انجام شده است.وی 
اظهار کرد: حدود ۷ میلیارد تومان تســهیلات خرید نهاده به عشایر استان اعطا 
کردیم.مدیرکل امور عشــایر استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه بهسازی 
چشــمه ها و قنات های عشایری استان را نیز انجام دادیم، خاطرنشان کرد: برای 
تامین آب مورد نیاز عشــایر و وسیله ۱۰ تانکر ســیار ۱۴ هزار لیتری آبرسانی 
می شــود که تاکنون ۱۵۰ هزار لیتر آب برای عشایر انتقال داده شد و همچنان 
آبرسانی ادامه داد.آذر فرد تصریح کرد: شدت خشکسالی و کم آبی در بین عشایر 
کهگیلویه و بویراحمد بیشــتر شده و تاکنون ۷۰ درصد چشم های عشایری این 
استان خشک و کم آب شدند.وی ادامه داد: ناوگان آبرسانی سیار عشایر استان 
فرســوده است و برای نوسازی ناوگان حداقل ۵۰ میلیارد تومان برای خرید ۱۵ 

تانکر آب نیاز داریم.

وضعیت کنونی شهربازی بجنورد
 زیبنده مردم مرکز استان نیست

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر بجنورد تاکید کرد: وضعیت 
کنونی شهربازی بجنورد زیبنده مردم مرکز استان نیست.یوسف مغروری اظهار 
کرد: طبق بررســی هایی که اخیرا صورت گرفت مشــخص شد که در سال ۸۱ 
شهرداری بجنورد قراردادی به صورت ۲۰ ساله با پیمانکار منعقد کرده است که 
البته این قرار داد اردیبهشــت ۱۴۰۲ به پایان رسیده است.وی گفت: با حضور 
در محل شهربازی ایرادات موجود را به راهبر اعلام کردیم و وی باید آنها را حل 
کند.مغروری افزود: طبق قرارداد منعقد شده باید پیمانکار خدماتی را محل مورد 
ارائه می داد اما از آنجاییکه برای این پیمانکار رقیبی وجود نداشته، وی نیز از ارائه 

خدمت خودداری کرده است.
 وی ادامــه داد: طبق بازدیدهای صورت گرفته غرفه ها به صورت متروکه بودند، 
فضای ســبزی که در تعهد پیمانکار بوده به درستی آبیاری و گل کاری نشده، 
جداول رنگ آمیزی نشده بودند و جداولی که تخریب شده بود، رها شده بودند.

این عضو شــورا بیان کرد: متاســفانه پیمانکار فقط به دنبال سودآوری بوده هر 
چند که وی نیز دلایلی همچون تعطیلی این مرکز به هنگام کرونا و متضرر شدن 
را ارائه کرده اســت اما این موارد منطقی نبوده است.وی تصریح کرد: همچنین 
شــهردار بجنورد نیز با حدود سه نفر از ســرمایه گذاران در حوزه شهربازی در 

تهران صحبت های انجام داده است.

گزارش

اخبار کوتاه

مدیرکل حــوزه دفتر اســتاندار خوزســتان با اشــاره به 
آتش ســوزی در هورالهویزه در عراق و انتشار دود ناشی از 
آن در شهرهای حاشــیه تالاب هورالعظیم گفت: مراتب از 
طریق مقامات عالی رتبه نظام و وزارت امور خارجه و رایزنی 

با سفارت عراق پیگیری خواهد شد.
مهــدی رفیعی دهکردی در بازدیــد از دایک مرزی تالاب 
هورالعظیم در هویزه که به منظور بررسی آخرین وضعیت 
تالاب و آتش سوزی های مستمر تالاب هورالهویزه در  کشور 
عراق با همراهی اعضای شــورای تامین هویزه انجام شــد، 
اظهار کرد: با توجه به منشــاء دود و وقوع آتش ســوزی در 

هورالهویزه کشور عراق و تاثیر بر سلامت ساکنین شهرهای 
حاشیه تالاب هورالعظیم، مراتب از طریق مقامات عالی رتبه 
نظام و وزارت امور خارجه و رایزنی با سفارت عراق پیگیری 
خواهد شــد.به گزارش ایســنا به نقل از اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان خوزستان، وی همچنین از تلاش های 
اداره محیط زیســت شهرســتان، حضور میدانی مستمر و 
پایش روزانه تالاب هورالعظیم به وسیله تصاویر ماهواره ای 
تشــکر کرد.  محمد ســاکی رئیــس اداره حفاظت محیط 
زیســت هویزه نیز در این بازدیــد توضیحاتی در خصوص 
میزان آبگیری تالاب، مســاحت و وسعت آتش سوزی های 

تالاب هورالهویزه و موقعیت آتش سوزی ها توضیحاتی ارائه 
کرد.در این بازدید از مخازن یک و دو و دایک مرزی بازدید 

شد.
تالاب هورالهویزه عراق از اوایل خردادماه به دلیل خشکسالی 
در حال ســوختن است که دود ناشــی از این آتش سوزی 
شهرهای مرزی حاشیه تالاب شامل شهرستان های هویزه، 
دشت آزادگان، اهواز و حمیدیه را درگیر کرده است.تالاب 
هورالعظیم یکی از وســیع ترین تالاب های کشور است که 
در عــراق با نام تالاب هورالهویزه شــناخته می شــود و در  
انتهــای رود کرخه واقــع در دشــت آزادگان و هویزه قرار 

گرفته است.تالاب هورالعظیم خوزستان مجموعا ۱۱۸ هزار 
هکتار مساحت دارد که تنها یک سوم از آن در ایران و بقیه 
مســاحت آن در عراق قرار گرفته اســت.آب مورد نیاز این 
تالاب از رودهای کرخه، اروند و دویرچ تهیه می شود و عمق 
آن در بخش های مختلف متفاوت اســت.تالاب هورالعظیم 
پوشــش گیاهی منحصر به فردی نیز دارد. در سراسر این 
تالاب گیاهانی همچــون نیلوفر آبی، نی، تیره تیزک و … 
دیده می شوند که در ســطح آب شناور هستند. در بخش 
ســاحلی نیز گیاهانی همچون کاهوی وحشــی، سورمه و 

کاگله روییده اند.

انباشت زباله و پسماند در گیلان به عنوان نقطه 
کانونی معضلات استان اســت که عزم و اراده 
جدی دولت و مدیریت اســتان را برای عبور از 
این ابرچالش می طلبد.انباشت زباله در منطقه 
سراوان رشت که امروزه کوهی از زباله را شامل 
می شــود طی سالیان اخیر مشــکلات زیادی 
را برای مــردم این خطــه و همچنین محیط 
زیست گیلان ایجاد کرده و از سوی دیگر ورود 
شیرابه های انباشت شده از زباله به رودخانه های 
رشت و در نهایت، ســرازیر شدن آن به تالاب 
بندرانزلــی و دریا، خطرات زیســت محیطی 
زیادی را ایجاد کرده اســت.این در حالی است 
که وجود مراکز دفن زباله نامناســب در گیلان 
و همچنین پیشــرفت فیزیکی نامناسب سایت 
زباله سوز ۶۰۰ تنی رشت، ظرفیت کم شرکت 
کودآلی و به طور کل مدیریت پسماند رهاشده 
در یک دهه اخیر، باعث شده تا زباله و پسماند 
یکی از معضلات جدی گیلان قلمداد شودف تا 
اینکه سال گذشته حجت الاسلام رئیسی رئیس 
جمهور و وزیر کشــور در سفر به این استان آن 
را به عنوان مهم ترین مقصد سفر خود به گیلان 
دانســته اند.برای ارزیابی عملکرد مسئولان در 

بخش پســماند نیز عصر سه شنبه هفته جاری 
در پنجمین کارگاه به ریاســت اسدالله عباسی 
اســتاندار گیلان، آمار هایی در خصوص میزان 
زباله و همچنین عملکرد فرمانداران و شهرداران 
ارایه شد که استاندار گیلان از همه فرمانداران 
تلاش بیشــتری را برای کاهــش معضل زباله 

خواستار شد.
اســتاندار گیلان در این جلسه با تاکید بر عبور 
از آمارگرایی و جلســه محوری تاکید کرد: حل 
معضل و بحران چندین دهه ای استان نیازمند 
حضــور میدانی متولیان امــر و عبور از فضای 
جلسه محوری است.عباسی خواستار دست پرُ 
و پیشرفت محسوس طرح های مدیریت پسماند 
اســتان شــد و گفت: مدیران باید در جلسات 
نســبت به پیشــرفت طرح ها گزارش دهند و 
نباید شرایط با گذشته برابر باشد.او همچنین در 
جلسه ای دیگر که عصر دیروز برای ساماندهی 
مشکلات تالاب بین المللی انزلی برگزار شد، به 
مسئله ورود پسماند به رودخانه های استان اشاره 
کرد و نسبت به هرگونه رفع مسئولیت از سوی 
دستگاه ها هشدار داد.استاندار گیلان تاکید کرد 
که برای حل مشکل پسماند باید دستگاه ها در 

کنار یکدیگر و کامل کننده هم باشــند و نباید 
وارد فضای موازی کاری یا سنگ اندازی شوند.
سخنان اســتاندار بار دیگر نشان از عزم جدی 
استان و دولت برای حل بحران زباله و پسماند 
گیلان دارد که حدود چهار دهه بلاتکلیف بوده 
اســت. بحران عظیم زباله گیلان شاید فراتر از 
تصور هر مدیریتی باشــد که آن را از دور تماشا 
می کند. با این حال دولت ســیزدهم و نماینده 
عالی آن در گیلان حل ابَرَ چالش زباله این خطه 
سبز شــمال را از نخستین روز حضور به هدف 
اصلی خود تبدیــل کردند.این مهم تا به امروز 
و تنها در ۶ ماه منجر بــه تزریق بیش از ۶۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار تنها از محل ســفر رئیس 
جمهور به گیلان شد که در نوع خود گامی بزرگ 
برای پیشــروی در طرح های مدیریت پسماند 
استان محســوب می شــود.با این حال آمار ها 
همچنان نگران کننده هستند. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست گیلان در جلسه مدیریت پسماند 
با ارایه آماری از آخریــن میزان تولید زباله در 
گیلان اظهار داشت: متاسفانه هنوز شیرابه زباله 
سراوان به منابع آبی سرازیر می شود که این امر 
خطر جدی برای محیط زیست این استان است.
رضا زمانی افزود: هم اینک روزانه ۲ هزار و ۵۰۰ 
تن زباله در گیلان تولید می شود که از این مقدار 
حدود ۳۰ تن زباله صنعتی و حدود ۱۰ تن زباله 
بیمارستانی است که تقریباً نیمی از این میزان 
زباله در شهرســتان رشــت تولید می شود.وی 
گفت: ۲۶ مرکز دفن رسمی زباله به وسعت ۱۵۰ 
هکتار در گیلان وجود دارد که روزانه یکهزار و 
۶۰۰ تــن زباله را در بــر می گیرد که البته این 
مراکز نیز با مشکلات و معضلاتی مواجه هستند 
و از سوی دیگر سایت زباله سوز ۶۰۰ تنی رشت 
که از ســال ۹۲ قرارداد احداث آن منعقد شده، 

تاکنون فقط حدود ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد.مدیرکل حفاظت محیط زیست گیلان به 
کارخانه های کمپوســت این استان نیز اشاره و 
بیان کرد: کارخانه کمپوست رودسر با ظرفیت 
اســمی ۳۵۰ تن در روز فعالیت دارد که روزانه 
حداکثر ۵۰ تن زباله به کودآلی در این کارخانه 
تبدیل می شود و همچنین کارخانه کمپوست 
لاکان رشت نیز با ظرفیت روزانه ۳۵۰ تن در فاز 
یک و ۲ فعالیت دارد.زمانی خاطرنشان کرد: از 
سوی دیگر از سوی شهرداری رشت باید خطوط 
سه و چهار این کارخانه نیز تا پابان شهریور ماه 
امســال به بهره برداری و راه اندازی شود که با 
توجه به شرایط موجود، بعید است که تا پایان 

شهریور این امر تحقق یابد.
مدیرکل حفاظــت محیط زیســت گیلان به 
تفکیک زباله از مبدا نیز اشاره و خاطرنشان کرد: 
به طور حتم طرح تفکیک زباله از مبدا یکی از 
حلقه های مهم کاهش معضل زباله در گیلان و 
سایر استان های کشور اســت که متاسفانه در 
گیلان به دلیل مشــارکت پاییــن مردم و عدم 
سیاســت گذاری صحیح، در ایــن بخش دچار 
چالش هســتیم.زمانی به شهرداری های موفق 
در طــرح تفکیک زباله از مبــدا در گیلان نیز 
اشاره کرد و اظهار داشت: شهرداری کیاشهر با 
۹ درصد پیشــرفت حجم تفکیک زباله از مبدا 
بهترین عملکرد را بین شــهرداری های گیلان 
دارد و دهیاری ســالکده آســتانه اشرفیه نیز با 
نزدیک به یکصد درصــد تفکیک زباله از مبدا، 
برترین دهیاری گیلان شــناخته شد.مدیرکل 
حفاظت محیط زیســت گیلان در خاتمه سه 
طرح پیشنهادی برای تسهیل در امور پسماند 
ارایــه کــرد که واگــذاری عرصــه مرکزی به 
شرکت های سرمایه و بخش خصوصی، اجرای 

ویژه زباله ســوز در مقیاس کوچک و همچنین 
واگذاری تشــکیلات اســتانی و مدیریت های 
شــهری به یک ســاختار مرتبط با ســازمان 
شــهرداری های وزارت کشــور بود.همچنیــن 
سرپرست شهرداری رشــت در ادامه پنجمین 
جلسه کارگروه پسماند استان گیلان با اشاره به 
راه اندازی خطوط سه و چهار کارخانه کمپوست 
لاکان در موعد مقرر اظهار داشــت: هم اینک 
۳۵۰ تن زباله در این کارخانه به کودآلی تبدیل 
می شود.سیدمجتبی خدمت بین دانا افزود: برای 
راه اندازی خطوط ســه و چهار این کارخانه نیز 
هشت میلیارد تومان بودجه تزریق شده و با نظر 
پیمانکار، این خطوط طبق موعد اعلام شده تا 
پایان شهریور ماه امسال به بهره برداری خواهد 
رسید تا میزان بیبشتری از زباله در این مرکز به 
کودآلی تبدیل شود.وی به منطقه سراوان رشت 
نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به هماهنگی های 
انجام شده، ۲۰۰ تن شن و ماسه در این منطقه 
برای پوشش و دفن زباله ها به کار گرفته شد و 
مواد ضدعفونی کننده نیز در این منطقه استفاده 
می شود.سرپرست شــهرداری رشت به آخرین 
وضعیت ســایت زباله سوز ۶۰۰ تنی رشت نیز 
اشاره و بیان کرد: با توجه به تخصیص اعتیار به 
این پروژه بزرگ، هم اکنون روند رشد فیزیکی 
آن مناسب است و ۱۵ میلیارد تومان نیز برای 
پیشرفت این پروژه اعتبار تزریق شده تا تکمیل 
و احداث آن شتاب بیشتری گیرد.همچنین در 
پایان این جلسه از ســوی استانداری گیلان از 
مسئولان دانشگاه علوم پزشکی گیلان خواسته 
شــد تا به صورات رایگان مردم منطقه سراوان 
رشت را ویزیت کرده و آزمایشات آنان نیز رایگان 
انجام شود و آمار این کار نیز به استانداری اعلام 

شود.

در پی انتشار فیلمی در فضای مجازی مبنی بر 
کشتار ۱۷۰۰ ســگ ولگرد در گندگ دماوند، 
سرپرست اداره محیط زیست شهرستان دماوند 
ضمــن تکذیب این ادعــا، در عین حال گفت 
که حدود ۵۰ ســگ  بیمار و غیرمفید متعلق 
به مرکز دفن پسماند کشــته شده است.نقی 
میرزاکریمی درگفت وگو با ایسنا کشتار ۱۷۰۰ 
سگ در پناهگاه سگ واقع در »گندک« دماوند 
را تکذیب کرد و اظهارکرد: اصلا امکان کشتار 
این تعداد ســگ به یکباره وجود ندارد. کشتار 
ســگ ها مانند برخی دیگــر موضوعات بزرگ 
نمایی شــده چراکه هیچ آسیبی به سگ های 
عقیم شــده و واکســن زده که داخل پناهگاه 
گندک نگهداری می شــوند، نرســیده است و 
سگ های کشته شــده متعلق به این پناهگاه 
نبودند.به گزارش ایســنا براساس فیلم ارسالی 
از میرزاکریمی سگ های پناهگاه گندگ سالم 
هســتند و او گفت: هر خبرنــگاری می تواند 
از پناهــگاه بازدیــد کند.میرزاکریمی دربــاره 
سگ های کشته شده توضیح داد: این سگ ها 
متعلق به مرکز دفن پسماند در حوالی پناهگاه 
گندک بودند که بیماری های آن ها براســاس 
گزارش هایی که دامپزشــکی، شبکه بهداشت، 
محیط زیست و تمام دســتگاه های متولی به 
ســتاد کنترل جمعیت سگ ولگرد شهرستان 
ارســال کردند، تایید شده  اســت.وی درباره 

نحوه کشته شــدن این سگ ها اظهارکرد: این 
ســگ ها با سلاح گرم کشته نشده اند. براساس 
دســتورالعمل کنتــرل جمعیت ســگ های 
ولگرد مصوب ســال ۸۷، سگ های ولگرد باید 
جمع آوری و به مرکز و پناهگاه های مجاز انتقال 
داده شــوند. در مراکز عقیم سازی، واکسینه و 
بیماری هایشــان کنترل شود و در صورتی که 
متقاضی داشته باشند، سگ ها را با شناسنامه، 
شرایط خاص و اخذ تعهد به عدم رهاسازی در 
شهر و طبیعت به افراد متقاضی برای نگهداری 
واگذار می کنند. در غیر این صورت ســگ های 
غیرمفید و بیمار به روش مرگ با ترحم حذف 
زیست  محیط  حامیان  شــوند.میرزاکریمی به 
و حیوانات اشــاره کرد و توضیح داد: متاسفانه 
برخــی افراد تحــت عنوان حامیــان محیط 
زیســت و حیوانات بدون برخورداری از مجوز 
برای فعالیت در قالب ســازمان های مردم نهاد، 
به صورت غیرقانونی افــکار خود را به جامعه 
تحمیل می کنند و اقدامات مالی در این زمینه 
انجام می دهند تا مدیریت مجموعه سگ ها را به 
دست بگیرند و حاضر نیستند که بدون دریافت 
پول حامی حیات وحش باشند. با »شلوغ بازی« 
و »اقدامات رسانه ای« و تبلیغات اجازه اجرای 
دســتورالعمل را بــرای ســگ های غیرمفید 
نمی دهند. کار به جایی رسیده است که مردم 
و شهروندان هر روز به علت مزاحمت سگ های 

ولگرد به ادارات بهداشت، دامپزشکی، محیط 
فرمانداری و مســئولان شهرستان ها  زیست، 
اعتراض شــدید و گلایه  می کنند.سرپرســت 
اداره محیط زیست شهرســتان دماوند تعداد 
سگ های کشــته شــده را کمتر از ۵۰ سگ 
تخمین زد و افزود: کل سگ های آن منطقه به 
۱۷۰۰ سگ نمی رسد و تعداد سگ های موجود 

در پناهگاه نیز حدود ۴۰۰ قلاده است.
وی تنهــا راه معدوم کردن ســگ ها را اجرای 
دستورالعمل مصوب سال ۸۷ دانست و افزود: 
وقتــی حامیان ســگ ها در برابــر اجرای این 
دســتورالعمل مقاومت می کنند باعث افزایش 
تعداد سگ های بیمار و پراکنده شدن آن ها در 
سطح شهر می شوند که در نهایت باعث سلب 
آسایش و امنیت مردم می شوند و این موضوع 

را تبدیل به یک معضل می کند.
میرزاکریمی بــا گلایه از فحاشــی برخی افراد 
در فضــای مجــازی گفــت: با خبرســازی و 
اعلام کــذب این موضوع که محیط  زیســت 
صــادر  را  کشــتار  میرزاکریمی دســتور  و 
کــرده باعــث فحاشــی مــردم در پیج های 
ایسنتاگرامی می شــوند. ما هیچ وقت دســتور 
این کشــتار راصادر نکردیم و تنها ســگ های 
غیرمفید را باید طبق دستورالعمل حذف کنیم 
که ســال ها این اتفاق نیفتاده است.وی افزود: 
اتفاق دیروز را تاییــد نمی کنم اما به هر حال 

تصمیمی گرفته شده است. دقیق اطلاعی ندارم 
اما ممکن اســت به روش مرگ با ترحم کشته 
شده باشند. زنده گیری سگ های بیمار در مرکز 
دفن پسماند آسان نیست بنابراین تحت شرایط 
خاص مجبور به انجام اقدامی مشابه هستیم.وی 
محیط زیســت را یکی از اعضای کمیته های 
تصمیم  گیرنده دانســت و دربــاره وظیفه آن 
گفت: محیــط زیســت وظیفه جمــع آوری 
ســگ های ولگرد، مرگ با ترحم، تشــخیص 
مفید و غیر مفید بودن آن ها را ندارد بلکه تنها 
معضلات زیست محیطی را که برای شهروندان 
ایجاد می کنند و مشکلات بهداشتی و بیمارهای 
مشترک بین حیوان و انســان و خطراتی که 
برای جامعه دارند را در کمیته اعلام می کنیم.  
درباره کشته شدن سگ ها در دماوند نیز ما نظر 
خود را به کمیتــه داده بودیم.میرزاکریمی در 
ادامه اظهار کرد: حذف ســگ های بیمار و غیر 

مفید باید در کل کشور اتفاق بیفتد. مشکل ما 
عدم انجام دستورالعمل است و با افزایش تعداد 
سگ های بیمار مجبور به حذف آن ها به روش 
دیگری می شویم.سرپرست اداره محیط زیست 
شهرســتان دماوند درباره عکس العمل و اقدام 
محیط زیست نسبت به کشتار سگ ها گفت: ما 
هیچ اقدامی نمی کنیم چراکه کلیه امور جانوران 
وحشی مربوط به سازمان محیط زیست است 
و چون این حیوان اهلی اســت ما اجازه ورود 
تعداد  نداریم.میرزاکریمی تاکید کرد: کشــتار 
زیادی ســگ با گلوله امکان پذیر نیست چون 
سگ ها به محض شــنیدن صدای گلوله قرار 
می کنند. با این حال کشــتار ســگ ها به این 
شــکل نادرست اســت و باید بپذیریم افرادی 
بعضا غیر منطقی و غیرعلمی به این موضوعات 
ورود می کنند  و دیگر افراد را تحت تاثیر خود 

قرار می دهند.

مدیرکل حوزه دفتر استاندار خوزستان خبر داد

پیگیری آتش سوزی در هورالعظیم از طریق وزارت امور خارجه

سیبل پسماند گیلان در برابر اراده مدیران

سرپرست محیط زیست دماوند عنوان کرد

تکذیب کشتار ۱۷۰۰ سگ در دماوند
توضیح درباره حذف و کشتن ۵۰ سگ بیمار


